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103. ПрачыÏаÆÓÂ  ÏÚÇсÏ.  ¼ÇіÜ  сÈовы  ÌаÓвÜрÁÃаÛÓь  ÁумÇу
  ÕÏо  бор v 
ÀÚÏа  сÜмqÜ   ПаÁбÜрыÓÂ  Áа  ÏÚÇсÏу  заÀаÈоваÇ  у  аÁÌавÂÁнасÓі  з  асно�наÆ 
ÁумÇаÆ.

З	аднаго	берага	ракі	на	другі	заляцела	некалькі	бе..клапотных	
хваёвых	семачак.	З	іх	выраслі	маленькія	хвойкі.

�шлі	 гады.	 Маладыя	 хвоі	 па..ня	ліся	 высока	 ў	 неба.	 Вось	
ужо	 іх	насенне	па..хапіў	вецер.	¶но	ўпала	на	беразе	 і	дало	свае	
ў..ходы.	Паступова	і	гэтыя	маленькіяф	хвойкі	па..раслі	і	падарылі	
свету	сваіх	дзетак.	Так	за	шмат	гадоў	на	беразе	ракі	ра..кінуўся	
вялікі	бор.

А	што	адбылося	са	старымі	хвоямі 	Ніжнія	галіны	па..сохлі	
трохі,	але	дрэвы	не	..трацілі	сваёй	прыгажосціс.	Маладыя	дрэвы	
шчыльнай	 сцяной	 а..ступілі	 сваіх	 бацькоў,	 каб	 засланіць	 іх	 ад	
моцных	вятроў	(Паводле Т� �амаронак)�

ВыÌіÕыÓÂ  з  ÏÚÇсÏу  сÈовы  з  ÌраÌуÕчанымі  ÈіÏарамі
  расÏÈумачÓÂ  іÒ 
наÌісаннÂ.
 ¤наÆÁзіÓÂ � ÏÚÇсÓÂ і выÌіÕыÓÂ аÌорныÜ сÈовы. Вусна ÌÂраÇаÃыÓÂ ÏÚÇсÏ 

Ìа аÌорныÒ сÈоваÒ.

 104.  ВыÇанаÆÓÂ  ÏÚсÏавуÛ  рабоÏу  Ìа  ÏÚмÂ  �ПраваÌіс  ÌрысÏаваÇ
  ÜÇіÜ 
заÇанчваÛÓÓа на зычны�.

§ 17. Правапіс �
 й
 ы пасля прыставак

105. ­азÀÈÂÁзьÓÂ  маÈÛнÇі.  ВыÇарысÏо�ваÛчы  сÈовы  ÁÈÜ  ÁавÂÁÇі
 
сÇÈаÁзіÓÂ аÌавÜÁаннÂ Ìа маÈÛнÇаÒ.
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�	л	я		д	а	в	е	д	к	і:	выйсці, зайсці, прайсці, перайсці, узысці, сысці, падысці, 
абысці�

ВызначÓÂ
  аÁ  ÜÇоÀа  сÈова  і  Ìры  ÁаÌамозÂ  ÜÇоÆ  марфÂмы  �ÏварыÈісÜ 
сÈовы ÁÈÜ ÁавÂÁÇі. 

Літара	й	пішацца	замест	каранёвага	�	пасля	прыставак	на	
галосны:	пайсці, зайграць, прайсці, пайменна.

Літара	ы пішацца	 замест	 каранёвага �	 пасля	 прыставак	
на	 зычны:	 адысці, абыграць, безыменны, дÓзынÊармацыя, 
дÓзынÊекцыя�

106. ПрачыÏаÆÓÂ ÏÚÇсÏ. ПаÁбÜрыÓÂ Áа ÏÚÇсÏу заÀаÈоваÇ у аÁÌавÂÁнасÓі 
з ÏÚмаÆ.

У	 цэнтры	 горада	 Мінска	 ўжо	 шмат	 гадоў	 назад	 уз(?)шла	
яскравая	 Зорка.	 �эта	 Зорка	 (П�п)ерамогі.	 ¶на	 (з�с)зяе	 над	
знакамітай	 (П�п)лошчай	 (П�п)ерамогі.	 Пасля	 (В�в)ялікай	
(А�а)йчыннай	 вайны	 на	 гэтым	 месцы	 ў(з�с)вялі	 абеліск	 у	 па­
мяць	пра	без(?)менных	герояў.

Кожны	дзень	 побач	 з	 абеліскам	Зорка	 бачыць	 людзей.	¶ны	
пад(?)ходзяць	да	Вечнага	агню	і	кладуць	кветкі.

Вось	і	сёння	на	спатканне	да	гераічнай	Зоркі	пры(?)шло	шмат	
народу.	Людзі	глядзяць	на	яе	і	шчасліва	ўсміхаюццасн (Паводле 
Т� �амаронак)�

¼ÇаÜ  ¤орÇа  ззÜÂ  наÁ  ÌÈоÕчаÆ  у  сÏаÈіÓы  �ÂÈарусі  
´аму ÈÛÁзі �сміÒа ÛÓÓа
  ÀÈÂÁзÜчы на ÜÂ 

¤аÌіÕыÓÂ ÏÚÇсÏ
 расÇрываÛчы ÁуÃÇі. �бÀрунÏуÆÓÂ своÆ выбар.

а¸еÂ�́сÁ
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107. ВызначÓÂ ÌараÁаÇ ÁзÂÜннÜ� Ìры наÌісанні й і ы ÌасÈÜ ÌрысÏаваÇ.

1.	Знайдзі	і	графічна	абазнач	у	прапанаваным	слове	...	і	...	.
�.	Вызначы,	на	...	ці	...	заканчваецца	прыстаўка.
�.	Калі	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	

Прыстаўка заканчваецца НА

галосны зычны

... ...

пішы пішы

 108. °сÏанавіÓÂ аÁÌавÂÁнасÓь ÌаміÃ фразÂаÈаÀізмамі  і  іÒ значÚннÜмі.

1)	за	вярсту	(ісці);
�)	(іграць)	ролю;
�)	(іграць)	час;
�)	(ісці)	з	дымам.

а)	‘сэканоміць	час’;
б)	‘марна	прапасці’;
в)	‘пазбягаць	каго­небудзь	ці	чаго­небудзь’;
г)	 ‘мець	значэнне’.

¤аÌіÕыÓÂ фразÂаÈаÀізмы
 замÜнÜÛчы сÈовы � ÁуÃÇаÒ ÁзÂÜсÈовамі з Ìры�
сÏа�Çамі па-, аб-, ад-, вы-. ­асÏÈумачÓÂ наÌісаннÂ  і, й, ы ÌасÈÜ ÌрысÏаваÇ.

Каранёвая	� захоўваецца	на	пісьме:
x� калі	 гук	 <і>	 ўтварае	 склад:	 за-�-ка, за-�-кацца, аб-�-нець, 

пра-�н-Êармаваць, за-�-скрыцца;
x� пасля	 прыставак	 м�ж�
 звыÏ�
 ÁоÄтр�
 сÊпер�
 г�пер�:	

між�нстытуцкі, звыш�мклівы, контр�дÓя, супер�нтÓлект,	
гіпер�нÊляцыя.

109. ®ÌіÕыÓÂ  сÇазы
  усÏа�ÈÜÛчы  �  сÈовы  ÌраÌуÕчаныÜ  ÈіÏары.  ­ас�
ÏÈумачÓÂ наÌісаннÂ арфаÀрам.

1.	�ыта	 ўз..дзе,	 зазімуе,	 а	 на	 лета	 закрасуе*	 (В� ¡укша)�	
�.	 Уклад	 дзядоў	 ніхто	 не	 пера..начыць	 (�� �іÍÓль)�	 �.	 ­імкас,	
ці	 ад	 хвалявання,	 ці	 ад	 холаду,	 пачаў	 за..кацца	(В� Праўдзін)� 
�.	У	памяшканні,	дзе	знаходзіцца	хворы,	праводзіцца	дэ	з..нфек­
цыя	(Паводле газеты t�вязда|)�	 	

­асÏÈумачÓÂ ÌасÏано�Çу знаÇа� ÌрыÌынÇу � ÌÂрÕым сÇазÂ.
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Каранёвая	 літара	 �	 ў	 словах	 з	 прыстаўкай	 на	 галосны	
слу	жыць	 для	 абазначэння	 на	 пісьме	 двух	 гукаў	—	 <й>	 і	 <J>.	
Вы	маўляем:	 за<йі>кацца, за<йі>скрыцца,	 аб<йі>нець�	 Пішам:	
за�кацца, за�скрыцца, абh�нець�

У	 словах	 	з	 	прыстаўкай	 	на	 	зычны	 	каранёвая	 	літара	 � 
выкарыстоўваецца	 для	 абазначэння	 гука	 <ы>.	 Вымаўляем:	
між<ы>нстытуцкі, звыш<ы>дÓйны, контр<ы>гра.	 Пішам:	
між�н стытуцкі, звыш�дÓйны, контр�гра.	

110. ¤аÌіÕыÓÂ сÈовы
 усÏа�ÈÜÛчы ÌраÌуÕчаныÜ ÈіÏары.

Спад..лба,	 за..канне,	 раз..граць,	 супер..нтэлект,	 пера..сці,	
пра..нфармаваць,	 па..менна,	 між..нстытуцкі,	 за..нтрыгаваць,	
контр..дэя,	ад..маць,	пра..люстраваць,	пры..сці.	

¤ Áвума сÈовамі  	на выбар
 сÇÈаÁзіÓÂ сÈовазÈучÚнні.

 111. ВыÇанаÆÓÂ ÏÚсÏавуÛ рабоÏу Ìа ÏÚмÂ �ПраваÌіс  і, й, ы ÌасÈÜ Ìры�
сÏаваÇ�. 

§ 18. Утварэнне слоў. Утваральная аснова  
(азнаямленне)

112. ПрачыÏаÆÓÂ вÂрÕ. §аму �н аÁрасаваны  

Ці бачылі вы?
­і	бачылі	вы,	 А	там	жа	такая
пэўна,	бачылі	вы	 высокая	брама*�
прасторныс	ды	ціхі	 Не	бачылі	нават
праспект	�аравы 	 прыпынку	�рыбнога...
Не	бачылі,	кажаце,	 Тады	зразумела:
нават	не	чулі 	 вы	страцілі	многа.
А	плошчу	�ярозак		 Мы	ў	лес	у	нядзелюф

хоць	не	прамінулі 	 хадзілі	ўсім	класам.
Пра	плошчу	�ярозак	 ¯када	мне,	што	вас
не	чулі	таксама сн не	было	з	намі	разам.
                                                               В� �уковіÍ�

Каранёвая літара � ў словах з прыстаўкай на галосны
служыць для абазначэння на пісьме двух гукаў — <й> і <J>.
Вымаўляем: за<йі>кацца, за<йі>скрыцца, аб<йі>нець� Пішам:
за�кацца, за�скрыцца, абh�нець�

У словах з прыстаўкай на зычны каранёвая літара �
выкарыстоўваецца для абазначэння гука <ы>. Вымаўляем:
між<ы>нстытуцкі, звыш<ы>дÓйны, контр<ы>гра. Пішам:
між�нстытуцкі, звыш�дÓйны, контр�гра.
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